

学校编码: 10384

分类号\_\_\_\_\_密级\_\_\_\_\_

学号: 20520101151568

UDC\_\_\_\_\_

廈門大學

硕士学位论文

上转换与钯基多功能纳米颗粒的合成及  
在光动力/光热治疗方面的应用

Preparation of Upconversion/Palladium Multifunctional  
Nanoparticles for Photodynamic/Photothermal Therapy

赵增侠

指导教师姓名: 陈小兰 副教授

郑南峰 教授

专业名称: 无机化学

论文提交日期: 2013年6月

论文答辩日期: 2013年6月

学位授予日期: 2013年 月

答辩委员会主席: \_\_\_\_\_

评阅人: \_\_\_\_\_

2013年6月

# **Preparation of Upconversion/Palladium Multifunctional Nanoparticles for Photodynamic/Photothermal Therapy**

A Dissertation Submitted for the Degree of Master of Philosophy

By

Zeng-Xia Zhao

Supervised by

Associate Prof. Xiao-Lan Chen

Prof. Nan-Feng Zheng

Department of Chemistry

Xiamen University

June, 2013

# 厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为( )课题(组)的研究成果,获得( )课题(组)经费或实验室的资助,在( )实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称,未有此项声明内容的,可以不作特别声明。)

声明人(签名):

年 月 日

# 厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，  
于 年 月 日解密，解密后适用上述授权。

2. 不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年 月 日

# 目 录

摘 要.....	I
Abstract.....	III
第一章 绪论 .....	1
1.1 引言 .....	1
1.2 用于光动力学治疗的稀土上转换纳米材料 .....	2
1.2.1 稀土上转换纳米材料的发光机理.....	2
1.2.2 稀土上转换纳米材料中基质和掺杂离子的选择.....	3
1.2.3 稀土上转换纳米材料的合成方法.....	4
1.2.4 稀土上转换纳米材料的表面功能化.....	6
1.2.5 稀土上转换纳米材料的发光.....	7
1.2.6 稀土上转换纳米材料在生物中的应用.....	9
1.3 光热治疗 .....	15
1.3.1 可用于光热治疗的近红外吸收入纳米材料的种类.....	16
1.4 复合纳米材料用于多模式联合治疗 .....	22
1.5 本论文的选题依据及研究内容 .....	25
参考文献 .....	26
第二章 稀土上转换纳米晶的制备及应用初探.....	42
2.1 NaGdF <sub>4</sub> :Yb,Er@NaGdF <sub>4</sub> @SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc)核壳上转换纳米颗粒用于癌细胞 磁共振成像和光动力学的治疗研究 .....	42
2.1.1 引言.....	42
2.1.2 实验部分.....	43
2.1.2.1 试剂及仪器.....	43
2.1.2.2 实验步骤.....	43
2.1.3 结果与讨论.....	46
2.1.3.1 UCNP 的合成与表征.....	46

2.1.3.2 UCNP@SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc)的合成与表征 .....	46
2.1.3.3 UCNP@SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc)的荧光性质 .....	47
2.1.3.4 UCNP@SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc)单线态氧的检测 .....	49
2.1.3.5 UCNP@SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc)的细胞毒性 .....	50
2.1.3.6 细胞对 UCNP@SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc)的吸收 .....	50
2.1.3.7 UCNP@SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc)的光动力学治疗效果 .....	51
2.1.3.8 UCNP@SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc) 用于癌细胞的磁共振成像(MRI) .....	52
2.1.4 本章小结 .....	53
<b>参考文献 .....</b>	<b>54</b>
<b>2.2 多功能上转换纳米颗粒 NaYF<sub>4</sub>:Yb,Tm/NaYF<sub>4</sub>:Yb,Er 的合成与光动力治疗应用 .....</b>	<b>56</b>
2.2.1 引言 .....	56
2.2.2 实验部分 .....	56
2.2.2.1 试剂及仪器 .....	56
2.2.2.2 实验步骤 .....	57
2.2.3 结果与讨论 .....	59
2.2.3.1 多功能纳米颗粒(UCNP@PP-Ce6)的合成 .....	59
2.2.3.2 UCNP 的合成与表征 .....	60
2.2.3.3 UCNP 的上转换发光性质 .....	61
2.2.3.4 UCNP 表面修饰 PEG-2000 PP .....	62
2.2.3.5 UCNP@PP 负载 Ce6 .....	63
2.2.3.6 UCNP@PP-Ce6 单线态氧的检测 .....	64
2.2.3.7 UCNP@PP-Ce6 的毒性以及进入细胞的能力 .....	65
2.2.3.8 UCNP@PP-Ce6 的光动力学治疗效果 .....	66
2.2.4 本章小结 .....	67
<b>参考文献 .....</b>	<b>67</b>
<b>2.3 小 Pd 片对 NaGdF<sub>4</sub>:Yb,Er,Tm@NaGdF<sub>4</sub> 上转换纳米晶发光强度的影响 .....</b>	<b>71</b>
2.3.1 引言 .....	71
2.3.2 实验部分 .....	71
2.3.2.1 试剂及仪器 .....	71
2.3.2.2 实验步骤 .....	72
2.3.3 结果与讨论 .....	73

2.3.3.1 复合纳米颗粒的合成和表征.....	73
2.3.3.2 NaGdF <sub>4</sub> :Yb,Er,Tm@NaGdF <sub>4</sub> (UCNP)的合成与表征 .....	74
2.3.3.3 NaGdF <sub>4</sub> :Yb,Er,Tm@NaGdF <sub>4</sub> @SiO <sub>2</sub> 的合成与表征.....	75
2.3.3.4 NaGdF <sub>4</sub> :Yb,Er,Tm@NaGdF <sub>4</sub> @SiO <sub>2</sub> 表面修饰氨基.....	76
2.3.3.5 NaGdF <sub>4</sub> :Yb,Er,Tm@NaGdF <sub>4</sub> @SiO <sub>2</sub> -NH <sub>2</sub> 表面吸附小 Pd 片 .....	77
2.3.3.6 NaGdF <sub>4</sub> :Yb,Tm,Er@NaGdF <sub>4</sub> @SiO <sub>2</sub> -NH <sub>2</sub> 及小 Pd 片的光谱性质 .....	78
2.3.3.7 小 Pd 片与 NaGdF <sub>4</sub> :Yb,Tm,Er@NaGdF <sub>4</sub> @SiO <sub>2</sub> -NH <sub>2</sub> 的距离对荧光光谱的影响.....	79
2.3.3.8 小 Pd 片的吸附量对 NaGdF <sub>4</sub> :Yb,Er,Tm@NaGdF <sub>4</sub> @SiO <sub>2</sub> -NH <sub>2</sub> 荧光光谱的影响.....	79
2.3.3.9 温度对 NaGdF <sub>4</sub> :Yb,Tm,Er@NaGdF <sub>4</sub> @SiO <sub>2</sub> -NH <sub>2</sub> 荧光光谱的影响 .....	80
2.3.4 本章小结.....	80
<b>参考文献 .....</b>	<b>81</b>
<b>第三章 钯基纳米材料用于光动力-光热联合治疗的研究 .....</b>	<b>84</b>
<b>3.1 钯包覆的负载光敏剂的中空介孔硅的合成与应用 .....</b>	<b>84</b>
3.1.1 引言.....	84
3.1.2 实验部分.....	84
3.1.2.1 试剂及仪器.....	84
3.1.2.2 实验步骤.....	85
3.1.3 结果与讨论.....	88
3.1.3.1 Pd 包覆的负载四羧基铝酞菁(AlC <sub>4</sub> Pc)的中空介孔硅球的合成过程..	88
3.1.3.2 负载四羧基铝酞菁(AlC <sub>4</sub> Pc)的中空介孔硅球(hm-SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc))的合成与表征.....	88
3.1.3.3 负载四羧基铝酞菁(AlC <sub>4</sub> Pc)的中空介孔硅球表面修饰氨基(hm-SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc)-NH <sub>2</sub> ).....	89
3.1.3.4 负载四羧基铝酞菁(AlC <sub>4</sub> Pc)的中空介孔硅球对 Pd 片的吸附.....	89
3.1.3.5 四羧基铝酞菁(AlC <sub>4</sub> Pc)负载量的计算.....	90
3.1.3.6 Pd 片负载量的计算 .....	90
3.1.3.7 hm-SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc)@Pd 的光谱性质、单线态氧产生能力及光热效果	91
3.1.3.8 hm-SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc)@Pd 的毒性 .....	93
3.1.3.9 hm-SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc)@Pd 的癌症治疗效果 .....	93
3.1.4 本章小结.....	95

参考文献 .....	95
<b>3.2 集光动力学和光热治疗于一体的纳米颗粒 Pd@Ce6 的合成与应用 .....</b>	<b>99</b>
3.2.1 引言.....	99
3.2.2 实验部分.....	99
3.2.2.1 试剂及仪器.....	99
3.2.2.2 实验步骤.....	100
3.2.3 结果与讨论.....	102
3.2.3.1 Ce6-PEI 的合成与表征.....	102
3.2.3.2 Pd@Ce6 的合成与表征 .....	103
3.2.3.3 Pd@Ce6 的光谱性质以及升温效果 .....	103
3.2.3.4 Pd@Ce6 单线态氧的检测 .....	104
3.2.3.5 Pd@Ce6 的细胞毒性 .....	105
3.2.3.6 Pd@Ce6 进入细胞的能力 .....	106
3.2.3.7 Pd@Ce6 癌症治疗效果 .....	107
3.2.4 本章小结.....	108
参考文献 .....	108
<b>第四章 全文总结与展望 .....</b>	<b>110</b>
<b>附录.....</b>	<b>112</b>
作者攻读硕士学位期间发表的论文 .....	112
致 谢 .....	113



## Contents

<b>Abstract in Chinese.....</b>	<b>I</b>
<b>Abstract in English .....</b>	<b>III</b>
<b>Chapter 1 Introduction.....</b>	<b>1</b>
<b>1.1 Introduction.....</b>	<b>1</b>
<b>1.2 Rare earth doped upconversion nanomaterials for photodynamictherapy ...</b>	<b>2</b>
1.2.1 Luminescence mechanism of rare earth doped upconversion nanomaterials .....	2
1.2.2 Dopant/host selection criteria of rare earth doped upconversion nanomaterials .....	3
1.2.3 Synthesis of rare earth doped upconversion nanomaterials .....	4
1.2.4 Surface modification of rare earth doped upconversion nanomaterials.....	6
1.2.5 The luminescence of rare earth doped upconversion nanomaterials .....	7
1.2.6 Biological application of rare earth doped upconversion nanomaterials.....	9
<b>1.3 Photothermal therapy.....</b>	<b>15</b>
1.3.1 Classification of photothermal nanomaterials absorption in the near-infrared.....	16
<b>1.4 Nanocomposites for multi-mode therapy.....</b>	<b>22</b>
<b>1.5 Research signification and research contents of this dissertation .....</b>	<b>25</b>
<b>References .....</b>	<b>26</b>
<b>Chapter 2 Preparation and application of rear earth doped upconversion nanomaterials .....</b>	<b>42</b>
<b>2.1 Multifunctional core-shell upconverting nanoparticles (NaGdF<sub>4</sub>:Yb,Er@NaGdF<sub>4</sub>@SiO<sub>2</sub>(AlC<sub>4</sub>Pc)) for imaging and photodynamic therapy of liver cancer cells.....</b>	<b>42</b>
2.1.1 Introduction.....	43
2.1.2 Experimental section.....	43

2.1.2.1 Chemical reagents and instruments .....	43
2.1.2.2 Experimental procedures .....	46
2.1.3 Results and discussion .....	46
2.1.3.1 Synthesis and characterization of UCNP.....	46
2.1.3.2 Synthesis and characterization of UCNP@SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc).....	47
2.1.3.3 Luminescence properties of UCNP@SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc) .....	49
2.1.3.4 Single-oxygen detection of UCNP@SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc).....	50
2.1.3.5 Cytotoxicity of UCNP@SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc).....	50
2.1.3.6 The cellular uptake of UCNP@SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc).....	50
2.1.3.7 Photodynamic effect of UCNP@SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc) .....	51
2.1.3.8 Magnetic resonance imaging of UCNP@SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc) .....	52
2.1.4 Summary .....	53
<b>Reference .....</b>	<b>54</b>
<b>2.2 Preparation and photodynamic therapy application of NaYF<sub>4</sub>:Yb,Tm/NaYF<sub>4</sub>:Yb,Er multifunctional upconversion nanoparticles ...</b>	<b>56</b>
2.2.1 Introduction.....	56
2.2.2 Experimental section.....	56
2.2.2.1 Chemical reagents and instruments .....	56
2.2.2.2 Experimental procedures .....	57
2.2.3 Results and discussion .....	59
2.2.3.1 Synthesis of UCNP@PP-Ce6 multifunctional nanoparticles .....	59
2.2.3.2 Synthesis and characterization of UCNP .....	60
2.2.3.3 Upconversion Luminescence properties of UCNP .....	61
2.2.3.4 PEG-2000 PP functionalization UCNP.....	62
2.2.3.5 Ce6 loading on UCNP@PP .....	63
2.2.3.6 Single-oxygen detection of UCNP@PP-Ce6.....	64
2.2.3.7 Cytotoxicity and cell uptake of UCNP@PP-Ce6 .....	65
2.2.3.8 In vitro Photodynamic effect on cancer cells of UCNP@PP-Ce6.....	66
2.2.4 Summary .....	67
<b>Reference .....</b>	<b>67</b>
<b>2.3 The effect of Pd nanosheets on the Luminescence of NaGdF<sub>4</sub>:Yb,Er,Tm @NaGdF<sub>4</sub> upconversion nanoparticles .....</b>	<b>71</b>

2.3.1 Introduction.....	71
2.3.2 Experimental section.....	71
2.3.2.1 Chemical reagents and instruments .....	71
2.3.2.2 Experimental procedures .....	72
2.3.3 Results and discussion .....	73
2.3.3.1 Synthesis and characterization of nanocomposites.....	73
2.3.3.2 Synthesis and characterization of NaGdF <sub>4</sub> :Yb,Er,Tm@NaGdF <sub>4</sub> (UCNP).....	74
2.3.3.3 Synthesis and characterization of NaGdF <sub>4</sub> :Yb,Er,Tm@NaGdF <sub>4</sub> @SiO <sub>2</sub> .....	75
2.3.3.4 Amino-modification on the surface of NaGdF <sub>4</sub> :Yb,Er,Tm@NaGdF <sub>4</sub> @SiO <sub>2</sub> .....	76
2.3.3.5 Adsorption of Pd sheets on the surface of NaGdF <sub>4</sub> :Yb,Er,Tm@NaGdF <sub>4</sub> @SiO <sub>2</sub> -NH <sub>2</sub> .....	77
2.3.3.6 Luminescence properties and absorption of NaGdF <sub>4</sub> :Yb,Tm,Er@NaGdF <sub>4</sub> @SiO <sub>2</sub> -NH <sub>2</sub> @Pd.....	78
2.3.3.7 Effect of distance between Pd sheets and NaGdF <sub>4</sub> :Yb,Tm,Er@NaGdF <sub>4</sub> @SiO <sub>2</sub> -NH <sub>2</sub> on Luminescence properties .....	78
2.3.3.8 Effect of quantity of Pd sheets on Luminescence properties .....	79
2.3.3.9 Effect of temperature on Luminescence properties .....	80
2.3.4 Summary .....	80
<b>Reference .....</b>	<b>81</b>

## **Chapter 3 Research on Pd-based nanomaterials for photodynamic-photothermal therapy.....84**

<b>3.1 Synthesis and application of <i>hm</i>-SiO<sub>2</sub>(AlC<sub>4</sub>Pc) .....</b>	<b>84</b>
3.1.1 Introduction.....	84
3.1.2 Experimental section.....	84
3.1.2.1 Chemical reagents and instruments .....	84
3.1.2.2 Experimental procedures .....	85
3.1.3 Results and discussion .....	88
3.1.3.1 The synthesis process of <i>hm</i> -SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc).....	88
3.1.3.2 Synthesis and characterization of <i>hm</i> -SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc).....	88
3.1.3.3 Amino-modification on the surface of <i>hm</i> -SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc) .....	89
3.1.3.4 Adsorption of Pd sheets on the surface of <i>hm</i> -SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc) .....	89

3.1.3.5 Measurement of AlC <sub>4</sub> Pc loading content of <i>hm</i> -SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc)-NH <sub>2</sub> .....	90
3.1.3.6 Measurement of Pd nanosheets-loading content.....	90
3.1.3.7 Luminescence properties, single-oxygen detection , photothermal conversion effect of <i>hm</i> -SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc)@Pd .....	91
3.1.3.8 Cytotoxicity of <i>hm</i> -SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc)@Pd.....	93
3.1.3.9 Photodynamic effect on cancer cells of <i>hm</i> -SiO <sub>2</sub> (AlC <sub>4</sub> Pc)@Pd.....	93
3.1.4 Summary .....	95
<b>Reference .....</b>	<b>95</b>
<b>3.2 Synthesis and application of Pd@Ce6 for photodynamic/photothermal therapy .....</b>	<b>99</b>
3.2.1 Introduction.....	99
3.2.2 Experimental section.....	99
3.2.2.1 Chemical reagents and instruments .....	99
3.2.2.2 Experimental procedures .....	100
3.2.3 Results and discussion .....	102
3.2.3.1 Synthesis and characterization of Ce6-PEI.....	102
3.2.3.2 Synthesis and characterization of Pd@Ce6 .....	103
3.2.3.3 Luminescence properties and photothermal conversion effect of Pd@Ce6 .....	103
3.2.3.4 single-oxygen detection of Pd@Ce6.....	104
3.2.3.5 Cytotoxicity of Pd@Ce6.....	105
3.2.3.6 The cellular uptake of Pd@Ce6 .....	106
3.2.3.7 Treatment effect on cancer cells of Pd@Ce6.....	107
3.2.4 Summary .....	108
<b>Reference .....</b>	<b>109</b>
<b>Chapter 4 Conclusions and outlooks.....</b>	<b>110</b>
<b>Appendix.....</b>	<b>112</b>
<b>Publicatios during M. Sc. Study .....</b>	<b>112</b>
<b>Acknowledgement .....</b>	<b>113</b>

## 摘要

癌症已成为危害人类健康的主要杀手,实现癌症的有效诊断和治疗已成为当代社会迫切需要解决的重要课题之一。近年来,具有特定功能的纳米材料在癌症的成像诊断和治疗中发挥着重要的作用。本论文针对纳米材料在肿瘤的光动力学治疗和光热治疗方面的应用主要开展了两方面的研究工作:(1)以稀土上转换发光纳米颗粒作为光敏剂的载体开展近红外光诱导光动力学治疗研究;(2)设计并合成钼纳米片/光敏剂复合纳米颗粒,用于肿瘤细胞的单激光激发下的光热-光动力联合治疗。具体内容如下:

第一章:针对纳米材料在癌症治疗中的应用,简要综述了稀土上转换纳米颗粒在光动力学治疗,光热纳米材料在光热治疗及多功能纳米材料在癌症联合治疗中的应用进展,并且阐明本论文的研究内容和意义。

第二章包括以下三部分:

(1)通过热注射法代替传统热分解法合成  $\text{NaGdF}_4:\text{Yb,Er}@ \text{NaGdF}_4(\text{UCNP})$ 核壳上转换纳米颗粒,利用反相胶束法在油溶性的 UCNP 表面包覆  $\text{SiO}_2$  的同时将光敏剂( $\text{AlC}_4\text{Pc}$ )共价结合在硅壳中。制备的  $\text{UCNP}@ \text{SiO}_2(\text{AlC}_4\text{Pc})$ 复合纳米颗粒尺寸均一可控,光敏剂不易泄露,在近红外光照射下具有高效的单线态氧产生能力。体外细胞实验结果表明,当用  $0.5 \text{ W/cm}^2$  的  $980 \text{ nm}$  近红外激光照射纳米颗粒孵育的细胞 5 分钟,可杀死 40% 的细胞。并且,这些纳米颗粒在水溶液及细胞内均具有良好的磁共振对比效果。

(2)用热分解法合成了具有多重发射 ( $539, 654$  和  $802 \text{ nm}$ ) 的  $\text{NaYF}_4:\text{Yb,Tm}@ \text{NaYF}_4:\text{Yb,Er}$ 核壳上转换纳米颗粒(UCNP),经  $980 \text{ nm}$  激光照射,发射较强的可见及近红外光。将其表面修饰 PEG-磷脂(PEG-PP)后与光敏剂( $\text{Ce6}$ )物理吸附制备  $\text{UCNP}@ \text{PP-Ce6}$  复合纳米颗粒,可用于深组织近红外光学成像和光动力学治疗。实验结果表明,该复合纳米颗粒具有良好的水溶性,均一可控的尺寸( $31 \text{ nm}$ ),高效的近红外-近红外上转换效率以及光动力学治疗能力。

(3)为了有效地调控上转换发光以及考察贵金属 Pd 纳米片对其发光的影响,我们设计了不同厚度  $\text{SiO}_2$  包覆的上转换纳米颗粒并与小钼片相结合

NaGdF<sub>4</sub>:Yb,Tm,Er@NaGdF<sub>4</sub>@SiO<sub>2</sub>-NH<sub>2</sub>-Pd (UCNP@SiO<sub>2</sub>-NH<sub>2</sub>-Pd)。我们详细探讨了 SiO<sub>2</sub> 层的厚度、不同 Pd 量以及温度对其上转换发光的影响。

第三章包括以下两部分：

(1) 以中空介孔 SiO<sub>2</sub> 为载体使 Pd 纳米片与光敏剂有机结合 (*hm*-SiO<sub>2</sub>(AlC<sub>4</sub>Pc)@Pd)，实现光动力学与光热的联合治疗。体外细胞实验结果表明，当用 0.5 W/cm<sup>2</sup>, 660 nm 的激光照射 200 ppm *hm*-SiO<sub>2</sub>(AlC<sub>4</sub>Pc)@Pd 孵育的细胞 10 分钟，治疗效果明显优于单独的 *hm*-SiO<sub>2</sub>(AlC<sub>4</sub>Pc) 以及 Pd 纳米片的治疗效果。

(2) 由于上述 *hm*-SiO<sub>2</sub>(AlC<sub>4</sub>Pc)@Pd 复合纳米颗粒粒径较大，不利于活体的光热光动力联合治疗，我们设计了小 Pd 表面直接负载光敏剂的复合纳米颗粒 (Pd@PEI-Ce6)。结果表明，该复合纳米颗粒整合了光敏剂和钯纳米片各自的特点，具有粒径小、单线态氧产生能力强和光热转换效率高等优点。当用 0.5 W/cm<sup>2</sup>, 660 nm 激光照射仅有 50 ppm Pd@PEI-Ce6 孵育的细胞 5 分钟，就可以杀死 50% 细胞，联合治疗效果高。

**关键词：** 稀土上转换纳米颗粒 光敏剂 小钯片 光动力学治疗 光动力学-光热联合治疗

## Abstract

Cancer has become the main killer of human's health. In recent years, nanoparticles with unique functions have played an important role in cancer imaging and therapeutics. Aiming at the application of nanoparticles in cancer photodynamic therapy and photothermal therapy, this thesis mainly carries out two parts of study: (1) Application of lanthanide ion doped upconversion nanoparticles as photosensitizer carrier to develop near-infrared light- induced photodynamic therapy; (2) Design and synthesis of small Pd nanoplate/photosensitizer composites to be used for photothermal-photodynamic combined treatment of cancer cells with single laser. The detailed research work and major results are as follows:

**Chapter 1.** From the point of view of the application of nanomaterials in therapy, we brief review and summarize the research progress on the rare-earth upconversion nanoparticles in photodynamic therapy, photothermal nanomaterials in photothermal therapy and some multifunctional nanomaterials in combined cancer therapy. We also demonstrated that the main contents and significance of the dissertation.

**Chapter 2.** It includes three parts:

(1) Upconversion  $\text{NaGdF}_4:\text{Yb,Er}@ \text{NaGdF}_4$  (UCNPs) nanocrystals were prepared by hot-injection approach instead of thermal decomposition. The as-prepared hydrophobic UCNPs were then coated with a layer of silica to form  $\text{UCNP}@ \text{SiO}_2$  nanoparticles by using a reverse-micelle method, meanwhile, the photosensitizer molecules ( $\text{AlC}_4\text{Pc}$ ) were covalently incorporated inside the silica shell. These  $\text{UCNP}@ \text{SiO}_2(\text{AlC}_4\text{Pc})$  were uniform in size, stable against leakage of  $\text{AlC}_4\text{Pc}$  from the nanoparticles and could effectively produce reactive oxygen species when were excited with a 980 nm laser. In vitro results indicated that cancer cells incubated with  $\text{UCNP}@ \text{SiO}_2(\text{AlC}_4\text{Pc})$  nanoparticles after exposure to the 980 nm laser ( $0.5 \text{ W}/\text{cm}^2$ ), nearly 40% cells were killed after 5 minutes of irradiation. Moreover, the good  $t_1$  and  $t_2$  relaxivity capabilities of UCNPs were also demonstrated in cell MRI imaging.

(2) The preparation, characterization and application of NaYF<sub>4</sub>:Yb,Tm@NaYF<sub>4</sub>:Yb,Er core-shell upconversion nanocrystals (UCNPs) with multiple emission peaks (e.g. 539, 654 and 802 nm) have been demonstrated in this work. The monodisperse nanocrystals were prepared via a modified thermal decomposition synthesis. The resulting UCNPs were about 31 nm in diameter with the lanthanide ions Tm<sup>3+</sup> and Er<sup>3+</sup> doped in the core and the shell, respectively. Under the laser diode excitation at 980 nm, these core-shell nanocrystals give strong upconversion emissions from the visible to near-infrared (NIR) region. By coating a PEG-phospholipid (PP) layer on the surface of the nanocrystals, the as-prepared UCNPs were favorably endowed with good water solubility for the potential biological applications. Here, a photosensitizer drug of Chlorin e6 (Ce6), which has maximum absorption that overlaps with the red emission of UCNPs, was loaded on these PP-coated UCNPs (UCNP@PP) by physical adsorption. The activity of the Ce6-loaded UCNP@PP (UCNP@PP-Ce6) in photodynamic therapy of cancer cells in vitro has been fully investigated in this work. Our results indicated that these multifunctional UCNP@PP-Ce6 nanoparticles have efficient NIR-to-NIR upconversion luminescence and photodynamic therapy capabilities, which could be potentially employed as a theranostic platform for cancer treatment.

(3) In order to investigate the effect of noble metal on the luminescence intensity of upconversion nanoparticles and efficiently adjust their luminescence, we prepared different thicknesses of silica coated NaGdF<sub>4</sub>:Yb,Tm,Er@NaGdF<sub>4</sub> nanoparticles and then attached small Pd sheets by both electrostatic attraction and coordination(UCNP@SiO<sub>2</sub>-NH<sub>2</sub>@Pd). The effect of thicknesses of silica, quantity of Pd nanosheets and temperature on the fluorescence intensity of upconversion nanoparticles were detailly investigated.

### **Chapter 3. It includes two parts:**

(1) The hollow mesoporous silica nanoparticles were used as nanocarriers of photosensitizer and Pd nanosheets (*hm*-SiO<sub>2</sub>(AlC<sub>4</sub>Pc)@Pd) to combine photodynamic therapy with photothermal therapy. In vitro (Cancer cells were incubated with 200



Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to [etd@xmu.edu.cn](mailto:etd@xmu.edu.cn) for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库